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a r m a n m e l i . i r اتهام عجیب ولنگاری در سریال های شبکه نمایش خانگی 
 شبكه نمايش خانگي را

 لااقل تحمل كنيد  
 ایجاد خط محدودیت شبکه نمایش خانگی

 از سوی رسانه های دسته راستی  
گفت وگو

علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«:     
 مشكلات ايران وآژانس
 به سادگي حل نمي شود 

   تیم مذاکره کننده از تجربه کافی برخوردار نیست 

آرمان ملی- امید کاجیان:  مدت زیادی است در کنار 
تمامی رسانه هایی که به نوعی رقیب صداو سیما به شمار 
می آیند، شبکه نمایش خانگی نیز گوی سبقت برای جذب 
مخاطب را از تلویزیون گرفته است. پخش برنامه ها، سریال ها 
و جنگ هایی که معمولا با شرایطی آزادتر در شبکه نمایش 
خانگی به تصویر در می آید و از طریق سی دی یا پلتفرم های 
اینترنتی در معرض دید عموم قرار می گیرد، این موضوع را 
اثبات کرد که عامه مردم حاضرند برای دیدن سریال هایی 
با کیفیت تر، تولیدات تلویزیون را که به صورت رایگان در 
اختیارشان است ندید بگیرند و به سراغ این سبک برنامه ها 
حتی با پرداخت هزینه بروند. اما این نوع گرایش در کنار 
انواع گرایش های دیگر مردم به برنامه ها و تلویزیون های غیر 
از صداوسیما به عنوان یکی از نگرانی های رسانه ملی تبدیل 
شده است. نکته تاسفبار در این ماجرا این است که حضور 
شبکه های اجتماعی، ماهواره ای، تلویزیون های اینترنتی و 
نمایش های خانگی نه تنها به معنای تصمیم به تلاش بیشتر 
این رسانه برای ایجاد فضایی بازتر، شادتر و برنامه سازی با 
کیفیت تر در این سازمان تعبیر نشد بلکه به شکل دیگری خود 
را در قالب ایجاد برخی محدودیت ها و سپس تلاش برای به 
انحصار درآوردن بعضی از این پلتفرم های اینترنتی و افزایش 
نظارت های صداوسیما نشان داد. از همین رو بود که بسیاری از 
تلویزیون های اینترنتی داخلی تحت سیطره این رسانه در آمده 
و از سویی دیگر در بحث مجوزهای نمایش خانگی جدالی بلند 
مدت و خاص میان وزارت ارشاد دولت روحانی و صداو سیما 
درگرفت، چرا که تا پیش از این وزارت ارشاد متولی نظارت بر 
شبکه نمایش خانگی بود. اما طرح واگذاری صدور مجوزهای 
شبکه نمایش خانگی از وزارت ارشاد به صدا و سیما یکی از 
بحث برانگیزترین و البته چالش های وزیر ارشاد دولت قبل 
بود در نهایت همانطور هم که مشخص بود زور طرف مقابل به 
وزارت ارشاد چربید و عملا ساترا آنچه سازمان تنظیم مقررات 
رسانه های صوت و تصویر فراگیر فضای مجازی نامیده می شود 
جای نظارت وزارت ارشاد را گرفت. این در حالی است که طبق 
قانون، شورای عالی انقلاب فرهنگی وظیفه نظارت بر تولیدات 
ویدئویی را بر عهده وزارت فرهنگ گذاشته است و وزارت 
فرهنگ هم که بیشتر توجهش به سینما بود، این چند مدت 
با ورود شبکه خانگی به صورت جدی تر به متولی این بخش 
هم تبدیل شده بود. اما درنهایت میدان را به نفع سازمان صداو 
سیما خالی کرد.  ناگفته نماند که درهمین مدت تغییرات 
نظارتی، کشمکش هایی میان ساترا و وزارت ارشاد پیش آمد. 
نخستین بار صداو سیما در آذرماه 99  برای صدور مجوز سریال 
»قورباغه« که پیشتر از سوی وزارت ارشاد داده شده بود وارد 
عمل شد و همین مسأله، عرضه این سریال را با چالش ممیزی 
تاخیرهایی روبه رو کرد.  ساترا آن موقع اعلام داشت که خیلی 
منطقی است که توقع حاکمیت و فعالان این عرصه از ساترا 
به عنوان یک تنظیم گر ورود محتوایی نیز باشد، جملاتی که 
نشان از وجود اعمال محدودیت های بیشتر یا تغییر در نحوه 
نظارت بر برنامه سازی های شبکه خانگی را گوشزد می کرد. 
کشمکش های وزارت ارشاد و صداوسیما در سر مجوزها 
به ماجرای شکایت این وزارتخانه از ساترا نیز کشید. اما در 
صورت کلی شواهد نشان می داد که قرار است از هم اکنون 
فصل جدیدی در فرایند کسب مجوز و برنامه سازی ها شکل 
بگیرد. ناگفته نماند مجلس هم تقاضایش آن بود که بر همه 
مراحل تولید آثار حرفه ای فضای مجازی باید نظارت باشد. 
موضوعی که می تواند بدین معنا تلقی شود که مثلا افرادی از 
این نهاد حتی قادر باشند برای نظارت سر صحنه فیلمبرداری 
و... هم فرستاده شوند یا حتی روی نوشته های داستان ها نیز 
نظراتی اعمال شود و خدارا چه دیدی)!( شاید در مورد انتخاب 
بازیگران و عوامل هم همینطور. از سوی دیگر چندی است 
شورایی تحت عنوان تخصصی محتوای حرفه ای متشکل از 
مدیران ارشد سابق و فعلی صداو سیما تشکیل شده است 
که در ذیل آنها 3 کارگروه مستند، سریال و برنامه ترکیبی 
وجود دارد. درخواست ها در این کارگروه ها بررسی شده و در 
جمع بندی یا طرح را تائید کرده و یا تائید مشروط می کند و 
یا اصلا رد می شود. این موضوع را البته در کنار حضور وزیر 
جدید ارشاد بگذاریم،  محمد مهدی اسماعیلی وزیر ارشاد 
به شدت از فیلم های ساخته شده پیش از این انتقاد کرده و 
حتی از ضرورت برخورد هم  می  گوید. او در توضیح ضعف های 
موجود در این عرصه آورده است: تولید فیلم های ضدارزش، 
غیر انقلابی و غیراخلاقی با مجوز وزارت فرهنگ و ارشاد، عدم 
اتخاذ موضع شفاف و برخورد در برابر فعالیت محکومان امنیتی 
و چهره های سینمایی همسو با اهداف دشمنان، اثرگذاری زیاد 
جشنواره های خارجی بر تولیدات سینمایی داخلی، اعطای 
کمک های مالی به تولیدات سینمایی ناهمسو   و همچنین 
اعطای کمک های مالی به خانه سینما که فاقد وجاهت قانونی 
بوده و معدل فعالیت های آن در جبهه فرهنگی معارض انقلاب 
اسلا می  دیده می شود... اسماعیلی همچنین اشاره کرده است 
که در سال ۱39۷، از ۷۷ فیلم رصد و تحلیل شده، ۵9 فیلم 
مروج سبک زندگی غیر اسلا می  ایرانی و تخریب کننده انقلاب 
اسلامی، ۶۱ فیلم ارائه کننده تصویر مثبت از زن بی حیا، ۵فیلم 
سیاه نما و ناامیدکننده، ۶۰ فیلم مروج وادادگی و تحقیر ملی، 
۵۵ فیلم القا کننده واگرایی دینی و ملی و قانون گریزی و نمایش 
ناکارآمدی نهاد ها بوده اند. نگاه  اسماعیلی نشان می دهد که 
دیگر چالش های قبلی وزارت و ساترا میان یکدیگر نیز در 

کار نخواهد بود. 
 خط رسانه ای راست علیه نمایش خانگی  

از سویی رسانه های جریان راست از  اتفاقات اخیر دراین 
حوزه ابراز خرسندی می کنند و شورای صدور مجوز پروانه 
ساخت تولید را که تحت نظر رئیس سازمان صداو سیماست 
را امری مبارک بر می شمرند که جلوی فیلم های بی ارزش 
و سریال سازی هایی که آنها آن را ولنگار معرفی می کنند را 
خواهد گرفت. این رسانه ها اخیرا این خط را دنبال کرده اند 
که شرایط موجود جلوی سریال هایی که بدون هیچ مقررات 
)!(مجوز می گرفتند را خواهد گرفت. نکته قابل تامل اینجاست 
که این رسانه ها در حالی از محدودیت های آتی برای ساخت 
برنامه در شبکه های خانگی دفاع می کنند که می گویند مردم 
از این برنامه ها و سریال ها و... ناراضی بودند و به دلیل گسترش 
ابتذال و بی محتوایی در آن، نمی توانستند با خانواده برنامه ها 
را ببینند اما اکنون با وجود کارگروه نظارتی مذکور مصوبه 
مجلس و احتمالا ساختار جدید دولت، دیگر هر تهیه کننده ای 
نمی تواند با موضوعات ضد فرهنگی که دلش می خواهد به هر 
کس توهین کند)!( رسانه های جریان راست علیه شبکه های 
خانگی هجمه به راه انداختند درحالی که این برنامه ها مسیر 
قانونی خودش که زمانی وزارت ارشاد دولت قبل بود را طی 
می کرد. اینکه  این مسیر قانونی به مذاق برخی خوش نمی آمد 
امری دیگر است. ثانیا اتفاقا که مردم از ساخت برنامه هایی 
جدای از کلیشه های معمول تلویزیون با داستان های تازه و البته 
فضایی بازتر که از طریق پلتفرم های دیگری در اختیارشان قرار 
می گرفت استقبال هم می کردند نه اینکه ناراضی باشند و آنچه 
امروز باعث نارضایتی است همین ایجاد محدودیت هاست 
به خصوص که ایجاد محدودیت ها را به نام درخواست مردم 
معرفی کنند)!( ثالثا تجربه نشان داده که نمی توان در مورد 
اینگونه مسائل چیزی را به عقب برگرداند همان طور که در 

ارتباط با ویدئو و بعدها ماهواره و شبکه های اجتماعی نشد.

گزارش

آرمان ملی- نرگس کارخانه ای: 
احیای برجام نزدیک است و طرفین 
آمادگی خود را برای بازگشت به مذاکرات 
اعلام کرده اند اما به نظر می رسد همچنان 
مشکلاتی بر سر راه ایران است. مشکلاتی 
که به باور برخی تنها راهی برای فشار آوردن به ایران از سوی 
آمریکاست. فشارهایی که از سوی ایران نیز پاسخ داده می شوند 
و مذاکرات را پیش از آغاز، چالش برانگیز کرده اند. در رابطه با 
این مشکلات پیش روی ایران در مسیر رسیدن به احیای برجام 
و رفع تحریم ها »آرمان ملی« به گفت وگو با علی بیگدلی، 
استاد دانشگاه و تحلیلگر مسائل بین الملل پرداخته که در 

ادامه می خوانید. 
  در نتیجه ادعایی چون پیدا شدن آثار اورانیوم 
غنی شده در 4 مکان ممکن است مشکلاتی برای ایران 

در آغاز، ادامه برجام و حتی نتیجه آن ایجاد شود؟ 
سفر آقای گروسی به تهران، از رفتن پرونده ایران به شورای 
حکام آژانس بین المللی اتمی و پس از آن شورای امنیت 
سازمان ملل متحد جلوگیری کرد که اقدامی به موقع بود، اما به 
این معنا نیست که تمام مشکلات ما با آژانس حل شده باشد، 
بلکه مهم ترین مشکلات در نتیجه عدم ارائه گزارش دولت ایران 
به کارشناسان و عدم اجازه ورود و آزادی عمل به آنها همچنان 
پابرجاست. همچنین فیلم های دوربین های کارشناسی توسط 
ایرانیان، بر اساس مصوبه مجلس، برداشته شده بود که سبب 
مشکل در کار کارشناسان شد. اما در نتیجه گزارشی را که آقای 
گروسی در برگشت از ایران به شورای حکام داد، این شورا بر 
اساس پیشنهاد نماینده آمریکا از صدور قطعنامه علیه ایران 
خودداری کرد تا این امکان باشد که آقای گروسی بار دیگر به 
تهران بیاید یا آقای اسلامی به وین برود و ادامه این مذاکرات بر 
سر اعزام کارشناسان به 4 نقطه مورد نظر انجام شود. اما هنوز 
کار سازمان انرژی اتمی عملی نشده است و دلواپسی هایی 
از سوی آقای گروسی برای عملکرد ایران وجود دارد. ایران 
نیز به دو دلیل این نگرانی ها را مدنظر دارد؛ یکی اینکه قصد 
ندارد تمام امتیازاتی که در دست دارد را در اختیار آژانس قرار 
دهد چرا که اگر چنین کند دیگر اهرم فشاری روی آژانس و 
آمریکا ندارد و دوم اینکه می خواهد مسائل را با خریدن زمان به 
تاخیر اندازد تا بتواند با غنی سازی بیشتر آمریکا را تحت فشار 
بیشتری قرار دهد. اما اعتقاد من بر این است که ایران اشتباه 
می کند و نباید خود را اسیر این زمان کشی ها کند و این فرصت 
را به اسرائیل و آمریکا دهد و نباید اتحادیه اروپا را از دست بدهد. 
اما حالا در آستانه از دست دادن اتحادیه اروپا هستیم. ادامه این 
کار و تحت فشار قرار دادن آژانس و آمریکایی ها چندان برای ما 
مقرون به صرفه نیست، این سیاست های انتقام جویانه در تمام 

این 43 سال به نفع ما تمام نشده است. 
آمریکا با وجود خروج نظامی از منطقه همچنان   
نفوذ بالایی دارد. آیا ممکن است با این وضعیت در 
منطقه، ایران در میان فشارهایی که طرفین به یکدیگر 

وارد می کنند دست بالاتر را داشته باشد؟ 
سفری که آقای رئیسی به دوشنبه داشتند نشان دهنده 
نگاه معطوف ایران به شرق است اما نتیجه ای به بار نخواهد 
آورد. یکی از هدف های این سفر و آقای رئیسی عضویت کامل 
ایران در سازمان همکاری های شانگهای بود که حکایت از 
رویکرد ایران به بخش شرقی دنیا دارد. گفته نمی شود نگاه به 
شرق نباید داشت اما بریدن نگاه از غرب  و معطوف کردن آن به 
شرق زیانبار است. شرق به هیچ وجه توانایی احیای این اقتصاد 
در حال احتضار را ندارد. ایران حالا درگیر مشکلات داخلی، 
منطقه ای و بین المللی است و با رویکرد نگاه به سوی شرق هیچ 
یک از آنها را نمی توان حل کرد. از این  رو است که ما هر روز با 
سخت تر شدن معیشت مردم در داخل رو  به رو هستیم. ایران 
باید نسبت به آژانس نرمش داشته باشد. باید آگاه بود که ایران 
نباید مناطق نفوذ سیاسی امنیتی خود را در منطقه از دست 
بدهد. در سفری که بشار اسد به روسیه کرد در اظهارات خود 
گفت دیگر اجازه نخواهند داد کشورهای خارجی در کشورشان 
با منافع ملی درگیر شوند و این نشان می    دهد که او در حال 
بازگشت به سوی دنیای غرب است، با حمایت روسیه. روسیه 
نیز به دلیل درگیری با مسائل نفتی علاقه مند به کشورهای 
حوزه خلیج فارس است. در عراق نیز در آینده نزدیک چنین 
خواهد شد، آقای الکاظمی همین سیاست ها را دنبال می کند. 
یک جبهه جدید به زیان ما در منطقه در حال شکل گیری 
است که ترکیب 4 کشور ترکیه، عربستان، اسرائیل و مصر آن 
را تشکیل می دهند و اگر ما سیاست های خود را به این صورت 
ادامه دهیم، در نتیجه تشکیل این جبهه، در انزوای سیاسی و 
اقتصادی قرار خواهیم گرفت.  بنابراین تا این امتیازات از دست 
نرفته است باید از آنها استفاده کرد و به نحوی وارد مذاکرات 
هسته ای شد، نباید اجازه داده شود جبهه های جدیدی علیه ما 

در منطقه و در سطح بین المللی شکل گیرد.
  نظر شما نسبت به تیم مذاکره کننده جدید با توجه 

به انتصابات صورت گرفته چیست؟ 
تیم مذاکره کننده ایران با آمدن آقای باقری کنی چهره 
تندتری، مخصوصا در فضای بین المللی، خواهد گرفت اما 
از سوی دیگر این تیم فاقد توانمندی های لازم برای انجام 
دموکراسی است، حتی خود آقای امیرعبداللهیان نیز توانایی 
مذاکره ندارند. گرچه آقای کنی برای دوره کوتاهی عضو تیم 
مذاکره کننده بوده است، دیپلماسی، توانمندی های تجربی 
و علمی خاصی را می طلبد که در مجموعه این افراد چندان 
در حد مطلوب  دیده نمی شود. سوی دیگر مساله نوع اندیشه 
است، اگر این افراد قصد داشته باشند با فکر کیهانی و آقای 
شریعتمداری وارد مذاکره شوند ایران به هیچ نتیجه ای نخواهد 
رسید بلکه با این تفکر آمریکا و اروپا را رویین تن می کنند. 
باید نوع نگاه و داوری نسبت به برجام قدری تغییر یابد. علت 
نگرانی ایران این است که آمریکائیان گفته اند غیر از مساله 
برجام، ایران باید در 4 موضوع دیگر متعهد شود. ایران بیشتر 
بابت این مورد انتقاد دارد. از سوی دیگر نوع نگاه آمریکایی ها 
به برجام دیگر مانند برجام 2۰۱۵ نیست، از نظر آنها برجام 
2۰۱۵ به انتها رسیده و عمر طبیعی آن 2۰2۵ بوده که در 
آستانه تمام شدن است. آقای بایدن نیز در اولین سخنرانی 
خود در کاخ سفید گفت ممکن است قید زمانی برجام را به 
سال 2۰۵۰ برسانند. امید است تیم ایران با شکل و سیمای 
پسندیده تر، الفاظی دقیق  تر و فنی تر وارد این گفت وگوها 

شوند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: عده ای بر این باورند که 
روحانی باید محاکمه شود؛ حال اینکه ادله و اظهاراتشان 
چه میزان متقن و صادق است بحث دیگری است، چراکه 
تقریبا تمامی موارد مطرح شده بیشتر اتهام  و ادعاست تا 
گزاره صادق. این در حالی است که برخی معتقدند اگر کار 
به جایی رسد که رئیس جمهور پیشین را به دادگاه بکشند 
او شاید مطالبی بگوید که چندان به نفع همگان نباشد، پس 
بهتر است که این مسائل در حد حرف و سخن باقی بماند، 
چراکه به عقیده بسیاری از سیاسیون طرح چنین مسائلی 
جز اینکه به وحدت  و اتحاد میان جامعه و حاکمیت لطمه 
بزند ثمره دیگری نخواهد داشت. باید به انتظار نشست و دید 
در آینده چه تحولاتی پیرامون این مساله  رقم خواهد خورد. 

 جنجال علیه رئیس جمهور پیشین 
 جامعه در شرایطی که با بحران ها و ابر چالش  های 
مختلفی در حوزه های متفاوت مواجه است برخی جریانات 
و افراد که معلوم نیست در پی چه اهدافی هستند چندی 
است در فضای مجازی هر مساله ای را دستاویز قرار 
می دهند که #محاکمه روحانی بزنند. غافل از اینکه امروز 
کشور در وضعیتی نیست که به مسائل حاشیه  ای ورود کند 
و باید هر چه سریع تر عمل گرایانه به حل مشکلات اقتصادی 
و معیشتی مردم ، مهار کرونا و واکسیناسیون همگانی و حل 
مشکلات بین المللی از جمله احیای برجام و پیوستن به 
FATF پرداخت. قدر مسلم طرح مسائل حاشیه ای همچون 
محاکمه روحانی و... اساسا از سمت کسانی مطرح می شود 
که در شرایط عادی نمی توانند تنفس کنند و گویا در فضای 
غبار آلود بهتر می توانند عمل کنند. این در حالی است که 

دولت مستقر و سایر دستگاه ها به فعالیت در راستای حل 
مشکلات کشور در حوزه های مختلف می پردازند اما برخی 
رسانه ها و جریانات همچنان به طرح منویات خود  و پیشبرد 
آنها همت گمارده اند. چنانکه چندی پیش فارس از شکایت 
بیش از  ۵۰۰ هزار نفر از مردم علیه حسن روحانی رئیس 
جمهور سابق به کمیسیون اصل  نود مجلس با محورهایی 
از جمله: افزایش نرخ ارز، بی ارزش کردن پول ملی و نابودی 
سرمایه های مردم،  نابودی اشتغال و تولید با تقویت 
واردات و قاچاق و عدم حمایت از تولید داخلی،همکاری 
با تحریم کنندگان ملت، فریب ملت در خصوص لغو قطعی 
تمام تحریم ها و انعقاد قرارداد خسارت بار برجام، خیانت به 
اعتماد مردم به دولت با کشاندن آنها به بورس، ایجاد فتنه  
بنزینی در کشور و ایجاد حساب بانکی خاص رئیس جمهور 
و واریز بخشی از درآمد فروش فرآورده های نفتی به آن خبر 
داده است. هر چند موارد مطرح شده صرفا اتهام وادعاست 
که اثبات آن نیاز به ادله و مدارک کافی دارد. لذا اینکه برخی 
نمایندگان مجلس از هم اکنون دست پیش را برای جلو 
بردن این مساله و پیگیری آن گرفته اند جای بسی تامل 
دارد. با این حال طرح محاکمه روحانی با چند پرسش 
اساسی و بنیادین روبه رو است. نخست اینکه؛ آنهایی که 
نسبت به عملکرد روحانی انتقاداتی دارند و موارد اتهامی 
ذکر شده را وارد می دانند چرا در زمانی که روحانی در 
مقام ریاست جمهوری بود با استفاده از اهرم های قانونی 
خود این مساله را دنبال نکردند؟ به عنوان مثال مجلس 
می توانست با اهرم های نظارتی چون سوال و استیضاح 
به این مسائل ورود کند یا دستگاه قضایی  و... به عناوین 

قانونی دیگر.  دوم اینکه اساسا تمامی مشکلات کشور صرفا 
متوجه رئیس جمهور و عملکردش در دولت بوده و اساسا 
درسایر دستگاه ها قصور یا اشتباهی در عملکردها رخ نداده 
که صرفا خواهان محاکمه رئیس جمهور هستند؟ پرسش 
دیگر اینکه چرا  فقط روحانی باید مورد محاکمه قرار گیرد 
و اساسا در دولت  هایی قبل از آن  مثل دولت احمدی نژاد 
که به اذعان بسیاری از کارشناسان شرایط کشور  نسبت به 
قبل به خصوص در حوزه اقتصادی بسیار بدتر شد و ابهامات 
مالی بسیار گسترده ای همچون فساد3هزار میلیاردی، بابک 
زنجانی، دکل نفتی و... به وجود آمد احتیاجی به محاکمه 
احساس نشده است؟ هر چند که به عقیده بسیاری از 
سیاسیون طرح چنین مسائلی آن هم در حد شخصیت  هایی 
همچون رئیس جمهور که مسئولیت  نخست اجرایی را 
بر عهده داشته اند نه تنها به صلاح منافع ملی و کشور نیست 
بلکه باعث از بین رفتن وحدت و ایجاد شکاف در میان 
جامعه خواهد شد. چنانکه محمد هاشمی گفته است:» اگر 
فردی که از او شکایت شده، بخواهد از خود دفاع کند باید 
مسائلی را مطرح کند که طرح آن حتما به صلاح مملکت 
و انسجام و وحدت ملی نیست. بنابراین تصور می کنم این 
نوع شکایت ها و اظهارات جنبه سیاسی و جناحی و تبلیغی 
دارد و معمولا هم در بازه های زمانی خاص مثل انتخابات یا 
مسائل سیاسی دیگر صورت می گیرد اما من تا به حال در 
این 4۰ سال و اندی ندیده ام که این موارد واقعیت عینی و 
عملی پیدا کند.« باید دید طرح جنجالی محاکمه روحانی 
که این روزها در رسانه ها نیز بسیار داغ شده است دست آخر 

به کجا خواهد انجامید. 

 تشکیل پرونده در کمیسیون اصل نود
رئیس کمیسیون اصل نود مجلس در خصوص مسائل و 
ادعاهایی که پیرامون محاکمه حسن روحانی  رئیس جمهور 
پیشین مطرح می شود اظهار داشت: کسانی که مطالبه 
محاکمه رئیس جمهور سابق را دارند ۵۰۰ هزار امضا 
جمع آوری کرده اند. پنج شنبه نیز جمعی از مردم طوماری 
آورده و در کمیسیون به ما تحویل دادند که چند هزار 
امضا در آن وجود داشت و مطالبه محاکمه رئیس جمهور 
را داشتند. حسن شجاعی علی آبادی گفت:  ما به عنوان 
کمیسیون اصل نود اگر شکایتی واصل شود مکلف هستیم 
که آن را پیگیری کنیم. به همین دلیل در این زمینه 
پرونده  ای تشکیل شده که عناوین اتهامی در این پرونده 
علیه رئیس جمهور سابق است. وی افزود این پرونده در 
کمیسیون در حال بررسی است و ما فارغ از فضای سیاسی 
یا هیجانی در جایی نشستیم که منطبق بر عدالت و انصاف 
باید به موضوع رسیدگی کنیم. وی تصریح کرد: اکنون در 
مرحله تحقیق قرار داریم و باید در این موارد اتهامی تحقیق 

صورت بگیرد. تا به جمع بندی لازم برسیم.
 هیچ کس راه حل را نمی داند

یک چهره سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با مسائلی که 
برخی اصولگرایان و دلواپسان در خصوص محاکمه حسن 
روحانی مطرح می کنند اظهار داشت: از محاکمه نترسیم، 
به شرطی که عادلانه و علنی باشد. سیدمحمد رضا خاتمی 
در کلاب هاوس گفت: چه اشکالی دارد، در یک محاکمه 
دادگاه علنی برگزار شود و آقای روحانی بتواند حرف هایش 
را بزند؟! این، اتفاق خوبی است؛ اگر همه کسانی که مانند 
آقای روحانی در مسئولیت بوده اند در دادگاه حضور یابند. 
وی در خصوص نظرخواهی روسای  جمهور و دستگاه قضا 
بیان کرد: آقایان رئیسی و اژه ای روز اول تلفن ها را برداشتند 
و با اصلاح طلبان تماس گرفتند. تمام اشخاصی که می دانم 
نظراتشان را گفتند، اما به این نظرات بی توجهی می شود. 
جلسات آقای خاتمی با حزب موتلفه در دوران ریاست 
جمهوری، بیشتر از جبهه مشارکت بود. نایب رئیس مجلس 
ششم در خصوص مشکلات کشور اذعان کرد:  امروز همه 
نحله ها و تفکرات سیاسی درگیر »راه حل عملی« هستند.  
همه با یکدیگر درگیر هستند، اما وقتی نوبت راه حلی می رسد 
پاها می لنگد! همه می گویند»باید...«، اما باید پرسید چگونه؟! 
وی ادامه داد: مردم حرف های اصلاح طلبان را می پذیرند، اما 
می گویند چگونه؟! وی در خصوص چاره مشکلات کشور 
بیان کرد: باید درباره راهکار مشکلات کشور گفت وگو کنیم. 
مثلا اگر من می گویم مشکل امروز کشور سیاست خارجی 
است، بلافاصله باید بگویم چگونه می توانم سیاست خارجی 
را از این منجلاب نجات دهم. صریحا و صادقانه می گویم 
اصلاحات الان راهکاری برای حل مشکلات کشور ندارد؛ اما 
آیا به آن فکر می کند؟ آری! خاتمی درخصوص علت کاهش 
مشارکت جدی مردم در انتخابات ریاست جمهوری اظهار 
کرد: ۵2درصدی که در انتخابات شرکت نکردند، فقط نه به 

اصلاح طلبان نبود؛ نه به چیزهای دیگر هم بود.

آرمان ملی-  مطهره شفیعی: حتی سکوتش هم حاشیه ساز است؛ 
گویی حــاشیه با محمود احمدی نژاد پیــــوند ناگسستنی دارد، مــانند 
حضور چهارشنبــه اش در جلسه مجمع تشخــیص مصلحت! جلسه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام عصر چهارشنبه بیست و چهارم شهریورماه به ریاست 
آملی لاریجانی و با حضور رئیس جمهور، رئیس قوه قضائیه، رئیس مجلس، 
دبیر و اعضای مجمع تشکیل شد. احمدی نژاد پس از مدت ها با تیپی متفاوت 
از همیشه به این جلسه آمد و همین حضور خبرساز شد چرا که از مدت ها 
پیش شایعه کنار گذاشتن او از مجمع قوت گرفته بود. او  با ورود به مجمع 
با بی محلی اعضا مواجه شد و خودش هم مثل همیشه حرکاتی  به نمایش 
می گذاشت که انگار بی خیال هم چیز است اما این بارگویی کمدین مجمع در 
انزوا بیشتری قرار گرفته بود و نگاه ها وحرکات او با بی توجهی دیگر اعضا مواجه 
شد. به اعتقاد بسیاری حضور احمدی نژاد در مجمع با توجه به رفتارهایی که 
دارد تنها به اعتبار این نهاد ضربه وارد می کند، به عنوان نمونه نگارش نامه 
به آنجلینا جولی، مصاحبه با رسانه های مخالف ایران، تهدید و فشار برای 
تحقق خواسته های خود و اطرافیانش و... از جمله اقدامات احمدی نژاد 
است که چرایی تداوم حضورش در مجمع را با سوالات زیادی همراه می کند. 
برای بسیاری سوال است چه اجباری وجود دارد که او به رغم این اندازه 
حاشیه سازی هنوز در مجمع تشخیصی که باید جای شخصیت هایی مانند 
روحانی و خاتمی باشد، دارای کرسی است؟ آیا این نگرانی وجود دارد که با 
اخراج او از مجمع اقدامات نامتعارفی از سوی او صورت گیرد که سبب اصرار بر 
حضورش در این نهاد شده است؟ به جز این گمانه نمی توان دلیل دیگری برای 
بقای احمدی نژاد در مجمع ذکر کرد. البته غلامحسین کرباسچی دبیرکل 
حزب کارگزاران معتقد است: » این که گفته می شود احمدی نژاد اطلاعات 
ویژه ای دارد، من معتقدم نظام ما از این مراحل عبور کرده است. دیگر چی 
هست؟ فراتر از قتل های زنجیره ای و سایر مسائل چه داریم؟ نظام از آنها عبور 
کرده است.« البته غلامعلی رجایی از فعالان سیاسی به نحو دیگری با این 
موضوع مواجه می شود و می گوید:» دوستان یک بار برای همیشه مشخص 
کنند چه اتفاقی افتاده است آیا واقعاً این اتفاقات صورت گرفته یا خیر. معتقدم 
از یک زاویه دیگر می شود به این مساله نگاه کرد، به هر حال امثال آقای 

احمدی نژاد و روحانی ۸ سال دولت در اختیارشان بوده و مسائلی را می دانند، 
فراز و فرودهایی داشتند که  بیان کردن شان حتماً نیاز به سند اطلاعاتی ندارد 

و ناگفته هایی هست که نمی توانند، بگویند.«  
 چه کسی راضی به ماندن اوست 

به هرحال اکنون بسیاری خواهان کنار گذاشتن احمدی نژاد از 
مجمع هستند.  برخی معتقدند او تمایلی به حضور در مجمع ندارد و 
با این حاشیه سازی ها درصدد اخراجش است و برخی دیگر معتقدند 
حاشیه سازی های احمدی نژاد برای ایجاد واهمه از اخراج کردنش است. 
سایرین هم بر لزوم کنار گذاشتن او در هر شرایطی از عضویت در مجمع 
تاکید دارند. در اذهان بسیاری هست که  در انتخابات ۱4۰۰ بعد از ثبت نام 
از تریبون وزارت کشور اعلام کرد، اگر صلاحیتش تأیید نشود انتخابات را 
قبول ندارد، چگونه می تواند مصلحت کشور را تشخیص بدهد و چگونه 
همچنان حق دارد عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام باشد؟ خرداد 9۷ 
محسن رضایی در قامت دبیر مجمع تشخیص مصلحت گفت: »اکنون در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام نمایندگانی حضور دارند که به رغم بینش 
سیاسی شان همچنان در مجمع حضور دارند، به طور مثال آقای احمدی نژاد، 
رئیس دولت های نهم و دهم با وجود آنکه چالش هایی را برای نظام به وجود 
آورده، همچنان عضو مجمع است.« یا محمدحسن  قدیری  ابیانه معتقد است: 

»محمود احمدی نژاد عمداً این کارها را می کند تا از مجمع تشخیص مصلحت 
نظام اخراج شود و پس از آن در پی مظلوم نمایی و کارهای عوام فریبانه 
برود و به زعم خودش بتواند خود را در نزد مردم مطرح کند.« چندی قبل 
احمدی نژاد در گفت وگو با »مجله گرچک حیات ترکیه« در پاسخ به این 
سؤال که »آیا فکر می کنید دوره شما در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تمدید خواهد شد،« گفت: »به نظرم خیلی اهمیتی ندارد، باید صبر کنیم.« 
خبرگزاری فارس در مطلبی نوشته بود چطور کسی که انتخابات را تحریم 
می کند و شرکت در آن را گناهی بزرگ می شمارد، صلاحیت تصمیم گیری 
برای مصلحت این نظام و کشور را دارد. احمدی نژاد باید از عضویت مجمع 

تشخیص مصلحت نظام کنار گذاشته شود. 
  مجمع جایگاه چه شخصیت هایی است 

آیت ا... مجتهدی شبستری از اعضای فعلی مجمع سال گذشته در پاسخ 
به این سوال که آیا رفتارهای اخیر آقای محمود احمدی نژاد می تواند در 
نهایت منجر به اخراج او از جمع اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام شود، 
گفته بود:» در مورد اخراج فردی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام 
صحبتی نشده و من چون اطلاعی ندارم نمی توانم چیزی بگویم. مقام معظم 
رهبری گهگاهی توصیه هایی به همه مسؤلان دارند و به مجمع تشخیص هم 
این توصیه ها را می کنند که نباید مسائلی را که ایجاد آشوب و تشنج می کند 
را بیان کنند ولی به تازگی درمورد مجمع من از مقام معظم رهبری چیزی 
نشنیدم که تذکری داده باشند، ولی تذکرات همیشه بوده است و در سالگرد 
مجمع و در بعضی از مقاطع یک تذکرات عمومی داده اند.« محمد هاشمی 
عضو سابق مجمع تشخیص هم  درباره مصاحبه احمدی نژاد با رادیو بیگانه و 
اظهاراتش درباره  سلبریتی های خارجی می گوید: »این مساله ربطی به مجمع 
و در مجمع بودن ندارد. اصولا از نگاه جمهوری اسلامی گفت وگو با رادیوهای 
بیگانه خیلی پسندیده نیست ولی مسئولان امر یک ترفیع قائل می شوند و 
می گویند در داخل کشور این اتفاق نیفتد ولی اگر کسی در خارج از کشور 
که به یک دلیلی رفته است، حتی مسافرت رفته است، اگر از رسانه های آن 
کشور به سراغش رفتند اشکالی ندارد که صحبت کند ولی در داخل کشور 
صحبت با رسانه های بیگانه مثل VOA ،  BBC و ... افت دارد که با یک مقام 
جمهوری اسلامی صحبت کنند، چون اینها معمولا جنبه دشمنی دارند پس ما 
نباید سوژه ای دست دشمن دهیم و با آنها گفت وگو کنیم.« در نهایت همگان 
در انتظار تصمیم نهایی برای حضور یا عدم حضور احمدی نژاد در مجمع 
هستند و اگر او باقی بماند باید به سوالات زیادی پاسخ داده شود از جمله 
چرایی چشم پوشی از رفتارهای غیرمتعارف او و زیر سوال بردن انتخابات 

در سال ۱4۰۰ و... .

احمدی نژاد با تیپ متفاوت به مجمع تشخیص مصلحت نظام آمد 

کُمدین مجمع در انزوا 
 هراس از اطلاعات رئیس جمهور سابق صحت دارد؟

نماینده تبریز در مجلس گفت: در دولت روحانی عده ای 
نمی خواستند رقیب شان به مصالحه برسد، اکنون موافقند 
و درصدد مصالحه برآمدند خیلی خوب است ولی حتما 
انجام دهند. باید کاری کرد تا مشکلات ارتباطی، اقتصادی 
و گفت وگو با دنیا را حل کنیم وگرنه اوضاع بدتر خواهد شد. 
مسعود پزشکیان در رابطه با سرنوشت قانون اقدام راهبردی 
مجلس پس از توافق میان تهران و آژانس بیان کرد: شورای 
امنیت باید تصمیم نهایی و کلان را براساس مصلحت مملکت 
اخذ کند، با لجبازی با دنیا نمی توان مملکت را اداره کرد. 
وی افزود: وزارت کشور از نمایندگان درخواست کرد تا چند 
کاندیدا را برای استانداری معرفی کنند و در همین جهت 
نمایندگان عده ای را به وزارت کشور معرفی کردند، من این 
روش را قبول ندارم. روش درستی نیست، زیرا در راستای 
همین درخواست، نمایندگان می خواهند تا آدم های خودشان 
برای استانداری ها انتخاب شوند. مشکل دو طرفه است وزارت 
کشور نباید چنین درخواستی را از نمایندگان مطرح می کرد.

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: در سال های گذشته 
دولتمردان بیشتر متوجه منافع و مصالح خودشان بودند تا 
اینکه ارتباط خودشان را با مردم، توسعه و گسترش دهند. 
عباس سلیمی نمین افزود: زمانی که رئیس دولت قبلی، به 
هیچ وجه در هیچ محیطی حاضر نمی شد و حاضر نبود که 
آن اعتماد جامعه را به سمت خودش جلب کند، در نتیجه، 
اینها لطمه خورده است و باید بازسازی شود. این دولت 
ظرفیت بسیار مناسبی، هم در درون خودش و هم در بیرون 
خودش برای بازسازی این اعتماد دارد  از این رو شاید اولین 
دولتی است که ظرفیت خوبی را بعد از سال ها در این عرصه 
ایجاد کرده است. وی  تصریح کرد: جوانگرایی هم به خوبی 
در این دولت پیگیری شده است البته جوانگرایی در کنار 
امیدآفرینی، نگرانی هایی را هم به دنبال دارد چون نیروهای 
جوان، در یکسری عرصه ها، خودشان را نشان ندادند یا اگر در 
عرصه هایی نشان دادند عرصه هایی در سطوح بسیار پایین بود 

و در سطوح کلان، خودشان را ثابت نکردند. 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: اصلاح طلبان 
باتوجه به وعده هایی که دولت داده است طبیعتا یک مدتی را 
مهلت می دهند و شرایط را رصد می کنند تا ببینند این وعده ها به 
کجا رسیده است و بعد از چندماه شروع به ارزیابی خواهند کرد، 
چراکه وظیفه نهادها، احزاب، تشکل ها و جریانات سیاسی همین 
است که رقیب شان را رصد و کارکرد و عملکردشان را بررسی 
کنند تا ببینند بین وعده ها و آن چیزی که رخ داده چه فاصله ای 
وجود دارد و وعده ها به کجا رسیده است؟ احمد حکیمی پور افزود: 
عمل اصلاح طلبانه یک ویژگی هایی دارد که آنها باید در رفتار 
اصلاح طلبان کاملا مشخص باشد از جمله صداقت، شفافیت، 
پاکدستی، پاسخگویی و قانون مندی را باید در رفتار این جریان 
مشاهده کنیم. وی یادآور شد: در این مدت اصلاح طلبان در 
ساختار دارای جزر و مد بودند؛ بنابراین باید بررسی شود در این 
دوران که از سر گذراندند چه وضعیتی وجود داشته است؟ چه 
آفت هایی مانند فرصت طلبی، عدم شفافیت و پاسخگویی وجود 

داشته که باید بررسی و از تکرارش جلوگیری شود.

ارتباط بين ملت و دولت 
سرمايه قابل تأملی است

اصلاحات بايد يک بازنگری 
در خودش داشته باشد 

با لجبازی با دنيا نمی توان 
مملكت را اداره كرد

»آرمان ملی« از حواشی تلاش ها برای محاکمه رئیس جمهور پیشین گزارش می کند:

 مطالبه ملت 
حل مشکلات معیشتی 

یا محاکمه روحانی؟

 محمدرضا خاتمی: چه اشکالی دارد دادگاه علنی 
برگزار شود و روحانی بتواند حرف هایش را بزند؟!

 رئیس کمیسیون اصل نود مجلس:
برای رئیس جمهور سابق پرونده تشکیل دادیم 


